
وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

            جامعة البصرة

        كلية التربية الرياضية

تأثير أسلوبي المواجهة والمحطات في تعليم بعض الصفات البدنية الخاصة والمهارات الأساسية الهجومية بكرة السلة

بحث تجريبي

على طلبة الصف الأول متوسط بعمر 12-13 سنه
أعداد
الأستاذ الدكتور                              الأستاذ الدكتور                                            احمد عبد العزيز عبيد                      حيدر عبد الرزاق كاظم    المدرس الدكتور
لقمان عمران شنين
2011 م 
ملخص البحث

تأثير أسلوبي(المواجهة والمحطات)في تعليم بعض الصفات البدنية الخاصة والمهارات الأساسية الهجومية بكرة السلة
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جاءت أهمية البحث في جدولة درس التربية الرياضية وفق أسلوب المواجهة والمحطات وإعطاء التمارين بطريقه عمليه علمية مقننة تتضمن التشويق والإثارة في العملية التعليمية حيث يعتبر أداء المحطات من الطرق الهادفة في الأداء لدرس التربية الرياضية وفي تنمية وتثبيت المهارات الحركية وتنمية الصفات البدنية .
وكان هدفا البحث:

1- التعرف على اثر أسلوبي المواجهة والمحطات في تعليم بعض الصفات البدنية الخاصة والمهارات الأساسية  الهجومية بكرة السلة.

2- التعرف على الفروق بين المجموعتين التجريبيتين في الاختبارات البعدية لبعض الصفات البدنية الخاصة والمهارات الأساسية الهجومية بكرة السلة .
وقد فرض الباحثون:
1- وجود فروق معنوية بين الاختبارات القبلية والبعدية في تعليم بعض الصفات البدنية الخاصة والمهارات الأساسية الهجومية بكرة السلة للمجموعتين التجريبيتين ولصالح الاختبارات البعدية .

2- وجود فروق معنوية بين المجموعتين التجريبيتين في الاختبارات البعدية ولصالح مجموعة المحطات في تعليم بعض الصفات البدنية الخاصة والمهارات الأساسية الهجومية بكرة السلة . 
واهم ما تم  استنتاجه:

1- أسلوب المحطات وخصائصه له التأثير الايجابي في تطوير الجوانب البدنية الخاصة والمهارية للعبة كرة السلة قيد البحث لصف الأول المتوسط.
وقد اوصى الباحثون:

1- اعتماد التمرينات المقترحة وأسلوبي أداء المحطات  والمواجهة في درس التربية الرياضية لتعليم بعض الصفات البدنية الخاصة والمهارات الأساسية الهجومية بكرة السلة لطلبة الصف الأول متوسط.
2- استخدام أسلوب المحطات أفضل لتطوير الجوانب البدنية عكس أسلوب المواجه الذي بدوره هو الأفضل لتطوير الجوانب المهارية في لعبة كرة السلة لصف الأول المتوسط.
ABSTRACT

THE EFFECT OF TRAINING IN EXCHANGING PAIRING AND RE-GROUPING TECHNIQUES ON DEVELOPING SPECIFIC PHYSICAL QUALIFICATION AND SKILL OF  

BASKETBALL PLAYERS

Prof. Ahmed Abdul-Aziz          Asst. Prof. Hayder Abdul-Razaq          Loqman Omran Shnayin

     The significance of this study stems from scheduling physical education classes according to pairing and re-grouping techniques when applied to training with interest and motivation. It is common that these techniques aim at improving and re-enforcing kinetic skills and physical qualification. 

     The two aims of this study read as follows:

1. Identifying the effect of applying pairing and re-grouping techniques improving and re-enforcing kinetic skills and physical qualification of basketball players.

2. Identifying the significant differences between the pre-tests and posttests given to both experimental groups with reference to kinetic skills and physical qualification of basketball attacks. 

 The researchers have held the following hypotheses:

1. There might possibly be statistically significant differences between the results of the posttests and pre-tests and the difference in favour of the former.

2. There might possibly be statistically significant differences between the results of the posttests and pre-tests in favour of the former as far as re-grouping techniques are concerned.

It has been concluded here that the technique of re-grouping affects positively with  reference to kinetic skills and physical qualification of basketball players of the third-year intermediate pupils of  Iraq.

     The research work ends with the following recommendations:

1. Pairing and re-grouping had better be followed in physical education classes Pairing and re-grouping  to improve kinetic skills and physical qualification of basketball players of the first-year intermediate pupils of  Iraq. 

2. To improve physical qualification, one had better follow the re-grouping technique whereas the repairing technique will be the best to develop physical skills of those who play  basketball  among the Iraqi first-year intermediate pupils  .
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